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سرداربینشان
مسؤولان فرهنگ و مردان سیاست 

بادیگارد هستند نه محافظ!

مراسم بزرگداشت ابراهیم حاتمی کیا شامگاه 
پنجشنبه ۲۹ بهمن ماه به همت موسسه اوج در 
ایوان ش��مس برگزار شد. در این مراسم تعدادی 
از خانواده های شهدای هسته ای و مدافع حرم از 
کارگردان متعهد سینمای ایران تجلیل کردند و 
آخرین ساخته حاتمی کیا با نام »بادیگارد« نیز به 
نمایش درآمد، آنگاه همس��ر شهید رضایی نژاد با 
بغض به س��خنرانی پرداخت و گفت: من بشدت 
تحت تأثیر فیل��م قرار گرفت��م. صحنه هایی در 
فیلم وجود داش��ت که من و خانم ش��هریاری و 
دیگ��ر خانواده ش��هدای هس��ته ای آن را تجربه 
کرده ای��م و لحظه ترور بابک حمیدیان برای من 
بسیار س��خت  و تلخ بود زیرا صحنه ترور شهید 
رضایی ن��ژاد را برایم تداعی ک��رد. حس کردم در 
همان لحظه حضور دارم و دوس��ت داشتم برای 
همسرم داریوش محافظ باشم. آقای حاتمی کیا 
حق مطلب را ادا کردید اگرچه شهدای هسته ای 
هیچ کدام محافظ نداش��تند. وی افزود: تا اواسط 
فیلم ح��س می کردم ش��خصیت ح��اج  حیدر 
ادامه دهنده حاج کاظم آژانس شیشه ای است اما 
انتهای فیلم گونه ای دیگر شد. حاج حیدر، حاج 
کاظمی بود که پروسه تکاملی خودش را طی کرد 
و در اوج خود به شهادت رسید. همین طور که ما 
با فیلم ارتباط برقرار کردیم مخاطب هم ارتباط 
خوبی برقرار خواهد کرد. علت تأثیرگذاری فیلم 
روی مخاطبش اعتقادی است که در همه کارهای 
آقای حاتمی کیا وجود داشته، بدون اعتقاد ممکن 
نبود اینگونه تأثیرگذار باش��د. جایگاه شما عالی 
اس��ت، ان شاءالله متعالی تر شود.  در ادامه مراسم 
همسر شهید ش��هریاری طی س��خنانی گفت: 
من در کنار دکتر ش��هریاری فعالیت می کردم و 
بخش هایی از صحنه های فیلم که آقای حمیدیان 
به دانشجویان تدریس می کردند را بیشتر توجه 
کردم به این واس��طه که ببین��م خطایی در ارائه 
اطلاعات رخ نداده باش��د. نوستالژی خوبی بود.   
همسر شهید شهریاری در پایان گفت: به حضور 
زیبا و تفک��ر ارزنده حاتمی کی��ا در ایران افتخار 
می کن��م و افتخار می کنم که اعتق��ادی ایرانی- 
اسلامی در سینمای کشورم فعال است.  سپس 
نوبت به س��ردار بی نشان رس��ید که این روزها با 
وجود نادیده گرفته شدن توسط داوران جشنواره 
فجر، نام و یادش بیشتر زنده می شود.  حاتمی کیا 
طی س��خنانی در این مراس��م گفت: باید خیلی 
جان س��خت باش��م که بتوانم جلوی احساساتم 
را بگی��رم. در این فضای معنوی و حضور ش��ما 
قامت بلندان کشورم و افتخار می کنم و خوشحالم 
که ش��رایطی اینگونه فراهم کردند و فیلم دیده 
شد. قبل از اینکه تابلو را رونمایی کنیم تقاضا دارم 
نکته ای را بگویم. از خدا 54 س��ال عمر گرفته ام 
و س��عی کردم با دلم نفس بکشم، با دلم زندگی 
کنم، آنچه احس��اس کردم درست است بگویم و 
خجالت نکشم. در این مسیر دشمنان زیادی برای 
خودم تراش��یدم و دوستان زیادی پیدا کردم. روز 
گذشته این موقع کربلا بودم. از عزیزان می خواهم 
دع��ا کنید تا زمان��ی که هس��تم در خدمت تان 
باش��م و زمانی که قرار است بروم در بستر نباشم.  
حاتمی کیا افزود: چند دقیقه پیش عزیزی به من 
گفت تشویق به جنگ نکنید و می خواهم بگویم 
اگر فیلم های مرا ببینید متوجه می شوید این آثار 
من مشوق جنگ نیستند اما نمی توانم به عزیزانی 
که در بحث های علمی و هسته ای و حتی مدافعان 
حرم فعال بوده اند بی تفاوت باش��م. بادیگارد را به 
شهدای مدافع حرم تقدیم می  کنم. تقدیم می کنم 
به ذره ای خ��اک پاک این بچه ها و عزیزانش��ان. 
می دانم که در خلوت شان مرا دعا می کنند عاقبت 
به خیر ش��وم.  وی در ادامه اف��زود: من در همه 
صحنه های بادیگارد زندگی کردم. فیلم بادیگارد 
را با این ایمان س��اختم. من س��عی کردم در این 
فیلم فرق بادیگارد و محافظ را تعریف کنم اما چه 
کنم که مسؤولان عالم فرهنگ و مردان سیاست 
بادیگارد هستند نه محافظ!  این کارگردان اضافه 
کرد: وقتی می بینم در یک جش��نواره که سکان 
یک جریان فرهنگی است اینگونه خود را بابت این 
اتفاقات و ضربه زدن به فیلم من پاسخگو نمی دانند 
و به جریان بچه هایی که پشت سر من هستند هم 
ضربه وارد می کنند ناراحت می شوم. سال هاست 
به این می اندیش��م ک��ه اگر قرار اس��ت جانم را 
هدیه کنم باید به کجا هدیه کنم؟ به کسانی که 
رفتارش��ان بادیگاردی است یا کسانی که با جان، 
فکر و اندیشه ش��ان در مس��یر محافظ بودن قدم 
برمی دارند و در حوزه فکر و علم عمل می کنند.  در 
این مراسم همسر شهید علیمحمدی از یک تابلو 
رونمایی کرد و روح الامین، نقاش جوان  تابلویی را 
که برای عرض ارادت به حضرت عباس کش��یده 
بود به حاتمی کیا اهدا کرد، همچنین همسر شهید 
تهرانی مقدم هدیه مادران و همس��ران شهدا را به 

فیلمساز متعهد سینما تقدیم کرد.

حاتمیکیادرجمعخبرنگاران:
خدا کند به آقای ایوبی 

صدارت سفارت فرانسه را بدهند
ابراهیم حاتمی کیا نادیده گرفتن فیلمی مثل 
»بادیگارد« در سی وچهارمین جشنواره فیلم فجر 
را برای حذف و تنبیه یک جریان فکری دانست. 
ابراهیم حاتمی کیا طی سخنانی در حاشیه مراسم 
تجلیل از وی توس��ط خانواده های شهدا گفت: 
من می ش��نوم که آقای حجت الله ایوبی، رئیس 
سازمان سینمایی در جایی بیان می کند هرکس 
به جش��نواره فجر علاقه ندارد به این جشنواره 
نیاید. من با شنیدن این حرف احساس کردم او 
خود را صاحبخانه می داند در حالی که من فکر 
می کنم آقای ایوبی یک مستاجر چند ساله است. 
خدا کند به او صدارت س��فارت فرانسه را بدهند 
و بگذارد ما هم در عالم سینما کار خود را انجام 
بدهیم. حاتمی کیا افزود: جشنواره فجر به افرادی 
چ��ون ما تعلق دارد و من خ��ود را در میان این 
خانواده یکی از صاحبخانه ها می دانم. من کاری 
با سیمرغ ندارم، چرا که برای من سیمرغ مساله 
نیست. صحبت بر سر سیاست گذاری جشنواره 
فیلم فجر اس��ت؛ سیاس��ت گذاری ای که اکنون 

گرفتار شده است.

دهمین جشنواره شعر فجر 
به ایستگاه پایانی رسید

دهمین  اختتامی��ه  مراس��م 
جشنواره شعر فجر روز شنبه 
اول اسفندماه برگزار می شود. 
در ای��ن مراس��م علی جنتی 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و سیدعباس صالحی معاون فرهنگی وزیر ارشاد 
به سخنرانی خواهند پرداخت و از برگزیدگان 3 
بخش این جشنواره تجلیل خواهند کرد.  دهمین 
جش��نواره شعر فجر در طول برگزاری طی یک 
ماه گذش��ته 3 محفل ش��عر در خارج از ایران و 
در کش��ورهای افغانستان، لبنان و تاجیکستان 
برگزار و در داخل کش��ور نیز محفل هایی را در 
استان های فارس، خراسان شمالی، قم، تهران، 
کرمان و همدان برگزار کرد. نامزدهای دریافت 

این جایزه نیز به شرح زیر اعلام شده اند.
بخشدربارهشعر

»آتش پارس��ی« اثر حمید یزدانپرست، »از 
هفت پیکر تا هشت بهشت« اثر محمد جعفر 
محجوب، »مکتب هرات و ش��عر فارس��ی« اثر 
حسن نصیری جامی، »نجوم قدیم و بازتاب آن 
در ادب پارسی« اثر عباس ماهیار و »نگاهی به 

شعر سنتی معاصر« اثر فضل الله رضا.
بخششعربزرگسال

 »بادام هزاره ها« اثر محمدشریف سعیدی، 
»پورت��ره« اثر هرمز علیپ��ور، »دوقدم مانده به 
خاکس��تر« اثر تیرداد نصری، »س��پیده خوانی 
روز« اثر مفتوم امینی، »س��کته سوم« اثر رضا 
بروس��ان، »س��کوت، فرفره ای کوچک بود که 
در ب��اد می چرخی��د« اثر احمدرض��ا احمدی، 
»س��یبی از باغ زمستان« اثر جعفر درویشیان، 
»لحظه جهان« اثر قربان ولیئی، »آثار هوشنگ 
چالنگی«، اثر هوش��نگ چالنگی و »مجموعه 

غزل پریخوانی« اثر امیرحسین اللهیاری.
بخششعرکودکونوجوان

»حال غنچه خوب اس��ت« اثر غلامرضا بکتاش، 
»قد سر سوزن« اثر ناصر کشاورز، »قصه نمایش 
ک��ودکان« اثر مهری ماهوت��ی، »هر گلابی یک 
چراغ« اثر کمال شفیعی، »هی بس هی بس« اثر 
سعید موس��وی زاده، »یک قاچ هندوانه« اثر زهرا 
داوری و »یک قوری پر از غور« اثر مریم هاشم پور.  

فرش قرمز در اختتامیه 
جشنواره موسیقی فجر برپا می شود

در مراسم اختتامیه سی ویکمین دوره جشنواره 
موسیقی فجر برای نخستین بار فرش قرمز پهن 
می ش��ود. این مراس��م روز ش��نبه اول اسفندماه 
ساعت 1۹ با حضور هنرمندان، مسؤولان و اهالی 
رس��انه در تالار وحدت تهران برگزار خواهد شد. 
در روزهای اخیر از برگزاری جش��نواره سی ویکم 
موسیقی فجر اجراهای قابل توجهی صورت یافت 
که بلَکَه سیسُ��کو از هنرمندان صاحبنام کشور 
مالی چهارش��نبه ۲۸ بهمن در هشتمین روز از 
برگزاری س��ی و یکمین جشنواره موسیقی فجر 
با معرفی ساز »کورا« شب خاطره انگیزی را برای 
علاقه مندان موس��یقی ملل رقم زد. این ساز که 
یکی از جالب توجه ترین و عجیب ترین سازهای 
معرفی شده برای تماشاگران جشنواره بوده است، 
دارای پیچیدگی های س��اختاری جالبی بود که 
از فضای خروج��ی آن به لحاظ صدادهی نواهای 
سه تار، تار، چنگ، گیتار و سازهای مشابه به طور 
همزمان شنیده می شد. همچنین اجرای کنسرت 
پاپ احسان خواجه امیری در میان تشویق گسترده 
حضار و با نورپردازی ارزنده ای همراه بود و در این 
میان مردم درخواست اجرای قطعه »آزاد آزادم« را 
داش��تند که او این درخواست را رد کرد و گفت:» 
شعر این آهنگ یادم نیست. اینجا پر از خبرنگار 
اس��ت و حقیقتا می ترس��م اجرا کنم!« جشنواره 
موسیقی فجر در حالی به نقطه پایان نزدیک شده 
که غیبت وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی در این 

دوره از جشنواره از موارد ابهام برانگیز بوده است!

مرتضیاسماعیلدوس�ت:چند روزی 
است که سریال »کیمیا« با همه نقدها 
و نظرات و طرفداران بسیاری که داشته 
است به پایان رسیده تا پخش دوره ای 
از زندگ��ی زنی اس��توار چ��ون کیمیا 
همزمان با پایان دهه گرانقدر فجر و بعد 
از صد و اندی قس��مت به انتهای خط 
تماشا برس��د.  به منظور تحلیل اولین 
سریال بلند تاریخ رسانه ملی ایران و در 
همجواری پایان جشنواره فیلم فجر با 
جواد افشار که از جمله کارگردان های 
حاضر در کاخ جشنواره بود به گفت وگو 
پرداختم تا هم از س��یمرغ های به پرواز 
درآمده در جش��نواره سی وچهارم فجر 
بگوییم و هم از »کیمیا«یی که با همه 
ضع��ف و قوت ها، جو متفاوتی در میان 
سریال های تولیدی تلویزیون ایجاد کرد.

***
چندروزیاس�تس�ریال»کیمیا«

باهمهحواش�ی،نقدهاوتحسینهاازسویمردمو
منتقدانپایانیافت�ه.بازخوردایننگاههایمتمایز

نسبتبهایناثربرایشماچهبودهاست؟
س��ریال »کیمیا« ه��م مانند همه س��ریال ها و 
س��اخته های دیگر تلویزیون و س��ینما بازتاب های 
مختلفی داشته و حتما همانند دیگر آثار دارای نقاط 
ضعف و قوتی اس��ت. این را باید منتقدان بدانند که 
هیچ اثری در ایران و حتی جهان بدون ضعف نخواهد 
بود و هر کس��ی اگر بخواهد ادعاهای دیگری بکند 
حتما از روی جهالت اس��ت. ما خودمان بهتر از بقیه 
و حتی منتقدان نقاط ضعف »کیمیا« را می دانیم و 
برای کس��انی که با هویت های جعلی و ناشناخته  به 
بدترین شکل ممکن و حتی با توهین به ما تاختند، 
پاسخی ندارم و فکر می کنم در این باره لجبازی هایی 

وجود داشته است!
برخیانتقاداتنس�بتبهسریال»کیمیا«درباره
ع�دممطابق�تتاریخیس�ریالونیزاش�تباهات
صحنهآرای�یوچهرهپ�ردازیاس�ت،درای�نباره

توضیحیدارید؟
ببینید! برخی از این مسائل براساس عدم وجود 
اطلاعات نزد برخی افراد و فقدان دانش و ش��ناخت 
از ش��رایط و محیط اس��ت. ما نهایت دقت را کرده و 
مواردی را که ارتباط به آن دوران نداشت پوشاندیم. 
یک چیزهایی می شنوم که واقعا تعجب برانگیز است. 
برای آنها که نس��بت به چهره پردازی س��ریال ایراد 
می گیرند باید از اینجا اعلام کنم که اصلا پیرکردن 
کاراکترها مدنظر ما نبوده اس��ت ک��ه برخی  به این 
مساله انتقاد می کنند. مگر قرار بوده خانمی 45 ساله 
در سریال پیر و با صورتی چروکیده نشان داده شود 
که اینگونه ایراد می گیرند؟! البته اش��تباه ما این بود 
که عینکی را به صورت کیمیا زدیم و خط و خطوط 
طراحی شده برای این کاراکتر در پشت عینک دیده 
نشد و من نباید آن عینک را برای کاراکتر می گذاشتم! 

که شباهتی هم به کاراکتر سریال دیگری یافت.
پسباضعفهایسریالمواجهخواهیدشدوآنها

راخواهدپذیرفت؟
حتما همین طور است. ما برای فیلمبرداری کار 
۲ س��ال زمان صرف کردیم و همانطور که س��ریال 
»کیمیا« دارای نکات مثبتی اس��ت، ضعف هایی هم 
داشته اس��ت. این بی انصافی است که برخی از روی 
غ��رض ورزی نکات ارزنده س��ریال را نادیده بگیرند. 
باید دانست، چه آنهایی که بیهوده اثری را برجسته 
می کنند و چه آنها که تنها به فکر نقد و عیب جویی 

هستند، مسیر اشتباهی را در پیش گرفته اند.
اولینروزیکهبهش�ماپیش�نهادساختسریالی
بلنددادهشد،چهتصوریداشتیدوفکرمیکردیدکه
استقبالقابلتوجهیاز»کیمیا«یشماصورتگیرد؟

س��ریال »کیمیا« پدیده ای در تولید سریال های 
داخلی بوده، از این رو نمی توانستیم هیچ گونه تصور 
دقیقی درباره آن داش��ته باش��یم و ب��ا وجود اینکه 
پیش بینی توجه مخاطبان را داشتیم اما حقیقتش 
ای��ن اندازه از اس��تقبال را انتظار نداش��تیم، چرا که 
براس��اس آمارهای دریافتی از س��وی سازمان صدا و 
سیما این سریال بیش از 65 درصد در جلب رضایت 
مخاطب موفق بود و براس��اس گزارش��ات ش��رکت 
مخابرات در س��اعات پخش »کیمیا«، افت شدیدی 
در کاربران اینترنتی ایجاد می شد، حتی این سریال 
توس��ط ایرانی های خارج از کش��ور نیز دانلود شده 
است. اینها نشان دهنده اقبال این سریال در برابر انواع 

شبکه های اجتماعی و ماهواره ای است.
مهمترینمفاهیمیراکهدربازهزمانیطولانیاز
ارائهداستانزندگیکاراکترکیمیابهدنبالشبودید،

چیست؟
آنچه باید بدانیم و بر آن توجه کنیم این اس��ت 
که نسل های جدیدی در کش��ور وجود دارند که به 
دلیل اینکه در فضا و ش��رایط ایام پیش از انقلاب یا 
دوران ۸ س��ال دفاع مقدس نبودند شناخت چندانی 
از اتفاقات تاریخی کش��ور نداش��ته و تنها از طریق 
گفته های افراد دیگر به مواردی رسیده اند. از طرفی 
زبان تصویر و ارزش والایی که سینما و تلویزیون در 
درک رخدادها و اتفاقات تاریخی و اجتماعی خواهد 

داش��ت مساله ای ثابت ش��ده در جهان است و از این 
رو شاهد ساخت انواع س��ریال ها و فیلم ها با اهداف 
مشخص توسط کش��ورهای دیگر بوده ایم. متاسفانه 
کمبود آثار تصویری در کشور باعث فاصله نسل های 
جدید با اتفاقات رخ داده شده و نیاز به ساخت آثاری با 
بهره مندی از جذابیت های داستانی احساس می شود، 
بنابراین براساس رسالت یک هنرمند، لازم بود که اثر 

قابل توجه و متفاوتی تولید شود.
یعن�یانتخ�ابکاراکت�ریمحوریچ�ونکیمیا
بهانهایبرایپرداختبهبرشیازتاریخاینسرزمین

نزدشمابودهاست؟
بله! نیاز به بازنمایی بخش هایی مهم از تاریخ این 
س��رزمین در قالب درامی خانوادگی بود که بتواند با 
مخاطب ارتباط لازم را برقرار کند، از این رو کاراکتری 
انتخاب ش��د که پرداخت به سرنوشت او همراستا با 
ورق زدن برگ هایی از تاریخ کشور باشد. ما احساس 
می کردیم که مردم بویژه نسل های جوان این کشور 
حق دارند بدانند که چه اتفاقاتی در این سال های پرُ 
فراز و نشیب افتاده است. کیمیا نمونه ای از زنان مقاوم 
این سرزمین است و اس��تقبال رخ داده نشان دهنده 

پذیرش این شخصیت توسط مردم بوده است.
انتخابطبقهزیستقهرمانسریالچگونهوباچه

نگاهیصورتیافت؟
قهرمان س��ریال و کاراکتره��ای آن از لایه های 
اجتماع��ی جامع��ه و از می��ان طبقات متوس��ط و 
پایین دست جامعه انتخاب شدند تا برای مردم آشنا و 
قابل باور باشند. کاراکتر کیمیا به عنوان نماینده زنان 
و دختران ایرانی در آن مقطع انتخاب شد که با سیر 
حوادث مختلف و پستی و بلندی های زندگی دسته 
و پنجه نرم کردند. از طرفی ما کاراکترهای مختلفی 
را در س��طوح متفاوت زیست در سریال نشان دادیم 
که براساس طراحی های شکل یافته برای شخصیت 

کاراکترها ایجاد شده بود.
بخشمهمیازس�ریال»کیمیا«هماختصاصبه
دورانگرانقدردفاعمقدسداردکهش�خصیتهایی
چونشهیدجهانآرادرآنبهتصویردرآمدند.درباره
توجهبهاینبخشازفیلمنامهنگاشتهشدهواجرای

خودتوضیحدهید.
بله! مقطع ۸ ساله دفاع مقدس و بخش خرمشهر، 
قسمت مهمی از سریال را از جنبه دراماتیک تشکیل 
م��ی داد، بنابراین ما در این برهه از تاریخ ضمن ارائه 
زندگی کیمیا سعی کردیم به حماسه های رخ داده و 
حماسه سازانی چون شهید جهان آرا و دلاوران تکاور 
نیروی دریای��ی ارتش بپردازیم که در این س��ریال 
کاراکتر علی نماینده آنهاس��ت که از همان روزهای 
آغازین جنگ در مسجد با مردم به سخن می پردازد و 
بسیاری از افراد را آموزش داده تا به جبهه ها بپیوندند. 
شهید جهان آرا هم نمونه ای از هزاران جوانی بود که 
در آن روزهای سخت به مقابله با دشمن پرداختند و 
همه سعی گروه سازنده در این سریال نمایش جهاد 
و دلاوری نیروهای مردمی در کنار نظامیان بود، چرا 
که در این نبرد ۸ ساله نیروهای بسیاری از گروه های 
مردمی، بس��یج و سپاه و نیز ارتش در شجاعانه ترین 

حالت به دفاع از میهن پرداختند.
پی�شازاینآثاردفاعمقدس�یدرکارنامهش�ما
وجودنداش�تامابا»کیمیا«بهنوعینمایانگرجهاد
مردانیجاودانهشدید.تصورتانازچگونگیاجرای

اینبخشچهبود؟
حقیقتش را بخواهید من سال ها علاقه مند بودم 
در فرصتی سراغ س��اخت اثری از بچه های جبهه و 
جنگ بروم و مترصد ایجاد ش��رایطی برای ارائه این 
کار بودم. به هر حال خیلی از دوس��تان و مسؤولان 
که می دانستند من از بچه های جبهه هستم بارها به 
من پیشنهاد ساخت اثری در این باره را می دادند اما 
من از انجام این کار پرهیز می کردم، چرا که احساس 
می کردم باید در زمانی مناسب و شرایطی بهتر وارد 

این عرصه مهم شوم.
واهمهتانازعدمپرداختیدرس�تدربارهمردان

جبههبود؟
بله! سال ها دغدغه ساخت داشتم اما شرایط خودم 
را مساعد نمی دیدم و نمی خواستم با تجربه ای کم وارد 

عرصه دفاع مقدس شوم و این موضوع را عقب انداختم 
تا اینکه »کیمیا« به من پیشنهاد شد و احساس کردم 
که حالا زمان مناسبی برای اجرایی کردن آن دغدغه 
است و بالندگی نگاهم میسر شده است. واقعیتی را 
به شما بگویم که دغدغه اصلی ام برای ساخت سریال 
»کیمیا« بخش مربوط به دفاع مقدس بوده اس��ت و 
شاید همه این سریال را به خاطر همان چند قسمتی 
که در فضای جبهه بود، س��اختم. در ابتدا که حدود 
70 قسمت از فیلمنامه به من جهت مطالعه داده شد 
وقتی به بخش حماس��ه آن رسیدم احساس خیلی 
خوبی داش��تم و با وجودی که ب��رای دردهای مردم 
گرانقدر جنوب کشور تاسف خوردم اظهار خوشحالی 
از وجود چنین فیلمنامه ای برای ساخت در من پیش 
آم��د، چرا که به دنبال این بودم تا ادای دین خود را 

نسبت به مردم مقاوم سرزمینم انجام دهم.
ای�نعلاقهچنانبودهکهبازهمس�راغس�اخت
فیلمیس�ینماییی�اس�ریالیتلویزیون�یدرباره

دفاعمقدسبروید؟
سریال »کیمیا« تجربه خوبی برایم بود و همچنان 
علاقه مند به س��اخت آثار دفاع مقدس هستم اما به 
ش��رطی که امکانات این کار فراهم شود و فیلمنامه 
خوبی تدارک دیده شود. من سال ها پیش فیلمنامه ای 
سینمایی در زمینه دفاع مقدس تهیه کرده بودم اما 
جرات انجامش را نداشتم و برای آینده باید دید چه 
ش��رایطی پیش می آید و اگر زمینه این کار مساعد 

باشد، شاید باز هم در این باره ورود پیدا کنم.
درتولی�د»کیمیا«باتوجهبهحمایتهایانجمن
سینمایانقلابودفاعمقدسوصداوسیمادغدغه

مالیکهپیشنیامد؟
اتفاقا بش��دت مشکل بودجه در سریال »کیمیا« 
داشتیم. شما همین قدر بدانید که بودجه »کیمیا« 
از یک سریال »درجه ب« تلویزیون هم پایین تر بود! 
اینها را نمی توان به مخاطب عام گفت. من س��ریال 
»مادرانه« را 3 س��ال پی��ش از این با بودجه بالاتری 
س��اخته بودم! بنابراین نباید فکر کنند ما میلیاردها 
تومان بابت این سریال پول گرفتیم. خیر! بودجه ما 
بسیار پایین بود و شرایط دشواری بویژه در بحران های 

اقتصادی فعلی به وجود آمد.
درخبرهاآمدهبودکهقراراس�تس�ریالیبانام

»پدر«رابسازید.اینموضوعصحتدارد؟
نام »پدر« به اشتباه در رسانه ها آمده است. البته 
قرار است سریالی برای ماه مبارک رمضان بسازم که 
نام موقت آن »خوشه های رنج« است و بزودی ساخت 
آن را آغاز خواهیم کرد. امیدوارم این سریال هم در آن 

ایام ارزشمند مورد توجه مردم عزیز قرار بگیرد.
دیگرعلاقهمندبهس�اختسریالهایطولانی

نیستید؟
به نظرم تلویزیون از راهی که انتخاب کرده نباید 
بازگردد، به هر حال هر کارگردانی که باش��د فرقی 
ندارد، مهم این اس��ت که مسیر »کیمیا« ادامه یابد، 
چرا که این سریال نشان داد مردم بشدت علاقه مند 
و پیگیر سریال های وطنی و موضوعات ملی هستند. 
امیدوارم این رویه دنبال شود تا خللی در این زمینه 
ایجاد نشود. همانطور که می دانید امروز شبکه های 
ماهواره ای با تولید سریال های طولانی مدت درصدد 
جذب مخاطبان هس��تند، این در حالی اس��ت که 
داس��تان هایی که در اینگونه سریال ها ارائه می شود 
هیچ گونه نسبتی با مردم این سرزمین ندارد. ما باید 
سعی کنیم از طریق ساخت مجموعه های تلویزیونی 
بلندمدت تماشاگران را همراه خود کنیم و برای این 
کار نیاز به وجود بودجه ای مناس��ب اس��ت. ساخت 
سریال »کیمیا« نشان داد هم مردم و هم هنرمندان 
می توانند به انجام این هدف دست بزنند و استقبال 
قابل توجه مردم و برخی منتقدان و مسؤولان گویای 

این خواهد بود که باید این راه ادامه یابد.
چندبارش�مارادرکاخجش�نوارهفجردیدمکه
بهتماشایفیلمهایینشستید.سطحکیفیآثاراین

دورهراچگونهدیدید؟
فیلم هایی مانند »بادیگارد«، »ایستاده در غبار« و 
»اب��د و یک روز« را در جش��نواره دی��دم که به طور 
کلی آثار نسبتا خوبی بودند و برخی از آنها مرا تحت 

تاثیر قرار دادند. در کل جشنواره فجر 
رویدادی برای انعکاس آثار در ژانرها و 
موضوعات متفاوتی است که می تواند 
برآیند سینمای ایران در سال پیش رو 

باشد.
باتوجهبهاینکهبخش�یازسریال
دفاعمق�دس دوران ب�ه »کیمی�ا«
میپ�ردازد،آثارمرتبطبااینمقولهرا
درجشنوارهچگونهارزیابیمیکنید؟

فیل��م »ایس��تاده در غب��ار« فرم 
متفاوت و ارزنده ای داش��ت که بسیار 
خوب ساخته شده بود، البته به نظرم 
این فیلم کمی طولانی است و در میانه 
ریت��م خود را از دس��ت می دهد و اگر 
تدوین مجددی داش��ته باشد، نتیجه 
بهت��ری خواهد داش��ت. فکر می کنم 
کارگردان این فیلم بخوبی با ساختار 
این فیلم آشناس��ت و می تواند به اثر 

بهتری هم برسد.
درب�ارهفیلم»بادیگارد«چهتحلیل�یدارید؟اثر
جدی�دابراهی�محاتمیکی�ا،نقده�اوواکنشهای
مختلفیرادربرداش�ت.شماچهاحساسونگاهی

ازتماشای»بادیگارد«یافتید؟
من بش��دت آقای حاتمی کیا و آثار و نگاهش را 
دوس��ت دارم و با فیلم »بادیگارد« هم ارتباط خیلی 
خوبی پیدا کردم و به نظرم کارگردانی برجس��ته ای 
دارد. از این نظر غیبت ایشان در اختتامیه جشنواره 
فجر خیلی مشهود بود. به هر حال ایشان کارگردان 
بزرگ و شناخته ش��ده ای در سینمای ایران است و 

براحتی نمی توان از نامش گذشت.
بهنظرتاندلیلنادیدهگرفتنابراهیمحاتمیکیا
نزدداورانجش�نوارهمیتوانددلایلیفراسینمایی

داشتهباشد؟!
به هر حال نظرات سلیقه ای میان داوران وجود دارد 
اما یک نکته را باید اینجا برای مخاطبان بازگو کنم که 
معمولا مورد اش��تباه برخی قرار می گیرد. مساله مورد 
اشاره در تمایز میان بحث کارگردانی و فیلمنامه نویسی 
و فیلم س��اخته شده اس��ت که هر کدام از این 3 مورد 
نیاز به تحلیل کارشناسانه مجزایی دارد. متاسفانه برخی  
نمی توانند این 3 مقوله مهم را از هم تفکیک کنند. جدا 
از تفکر و فن اجرای یک کارگردان باید به اندیشه و تفکر 
اثر در فیلمنامه نگریست. از طرفی مساله مهم یک فیلم، 
درایت و مدیریت پروژه در بخش های مختلف یک اثر 
سینمایی است و اینکه شما بتوانید با یک ریتم و تقطیع 
و ساختار مناسب، مخاطب را به نحوی همراه اثر کنید 
که اگر لازم بر ایجاد تعلیق اس��ت، این ش��رایط وجود 
داش��ته باشد و اگر نیاز به آرامش است، بتوانید بخوبی 
ریتم اثر را حفظ کنید یعنی فیلم ساختار درستی داشته 
باشد و این هنگامی رخ می دهد که هر چیزی سرجایش 
باش��د و کارگردانی موثری در فیلم وجود داشته باشد. 
از طرفی بخش��ی از کارگردانی، اجرای س��کانس های 
دشوار است و این نوع فیلمس��ازی دشوارتر از ساخت 
فیلم در محیطی آرام و محدود است. وقتی فیلمسازی 
در صحنه ای ش��لوغ و با پروداکشنی عظیم، سکانسی 
ماهرانه را خلق می کند دیگر مش��خص است که عیار 

فیلمسازی اش چقدر است.
البتهچنینسکانسهایاکشنومهیجیدرفیلم

»بادیگارد«وجودداشت.
بله! بش��دت سکانس های سخت با اجرای ارزنده 
حاتمی کیا در »بادیگارد« شکل گرفت. سکانس هایی 
مانند بالگرد، تونل و سکانس های خارجی در خیابان 
و تعقیب و گریزهایی که در شب رخ داده بود، همگی 
با قدرت کارگردانی حاتمی کیا شکل یافت. درآوردن 
این سکانس ها کار سختی است که باید در قضاوت ها 

مورد توجه قرار می گرفت.
پسفکرمیکنیدظرافته�ایفیلم»بادیگارد«
وهنرکارگردانیحاتمیکیاازس�ویداوراننادیده

گرفتهشد؟
م��ن می گویم همه عناصری که ب��ه کارگردانی 
مربوط اس��ت را حاتمی کی��ا در حد اع��لا در فیلم 
»بادیگارد« انجام داده است. حالا اگر برخی ها نگرش 
امثال حاتمی کیا را دوست ندارند، بحث دیگری است! 
و اگ��ر فیلمنامه و فیلم را قب��ول ندارند، نمی توانند 

کارگردانی ایشان را کتمان کنند!
ازنظرشماتضادسلایقوهمسونبودننگاهداوران
جشنوارهباابراهیمحاتمیکیاموجبفاکتورگیرینام

ایشاندرمیانکاندیداهاشد؟
به نظ��رم کارگردانی حاتمی کی��ا قربانی نگرش 
وی ش��د! در صورتی که اینگونه نباید باشد. اگر تنها 
بخش های اجرایی فیلم »بادیگارد« را در نظر بگیریم 
خواهیم دانس��ت که نمره ایشان ۲0 بوده است. نگاه 
تفکری ابراهیم حاتمی کیا بسیار ارزشمند است و به 
نظرم امروز حاتمی کیا ت��وان این را دارد که همانند 
آقای مجیدی س��راغ پروژه های عظیم ت��ری برود و 
توانای��ی کارگردانی این مس��اله را دارد. حاتمی کیا 
نش��ان داد توان و ظرفیت ای��ن را دارد که چند پله 
از سینمای فعلی ما بالاتر برود. از این رو حاتمی کیا 
با حفظ همین ارزش های گرانقدر و حفظ ایدئولوژی 
و جهان بینی خود می تواند در حوزه های جدیدتری 

ورود پیدا کند.

گفتوگوی»وطنامروز«باجوادافشار،کارگردانسریال»کیمیا«

»کیمیا« را به خاطر بخش دفاع مقدس آن ساختم 
کارگردانیحاتمیکیاقربانینگرشویشد!

گزارش

شماره1826 وطنامروز شنبهاولاسفند1394


